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شروع شد. جنبشی که اکنون یک سالگی را می گذراند 
و به نوعی درهندسه کشــورها جاافتاده و به ایران هم 
رسیده است. جنبشی که توانست پرده از بسیاری تابوها 
بردارد و خشونتی را که پشت القاب و چهره های مشهور 
بود  آشکار کند. شاید از همان زمان بود که چهره های 
بزرگ، یکی یکی کوچک تر شدند تا با برداشته شدن 
نقاب ها پاسخ پنهان شدنشان را بدهند. ازسلبریتی های 
آن سوی آب ها مثل کوین اسپیسی و مایکل جکسون 
گرفته تا محســن نامجو و آیدین آغداشلو که هر کدام 
اقدام به تکذیــب اتهاماتی کردند کــه علیه آن ها در 
فضای مجازی شیوع پیدا کرده بود. اما در اصل ماجرا 
تغییری حاصل نشد؛ اصلی که فرعیات را بیرون ریخت. 
درجامعــه ای کــه دهــه هشــتادی ها و نودی هــا 
مطالبه گرانی هســتند که از حقشــان نمی گذرند. 
دخترانی که با هیس، فریادشان خاموش نمی شود و در 
این معادله مجهول خاموش نمی مانند. تولد این جنبش 
در واقع تولد نســل جدیدی اســت که امروز فلسفه 
جدیدی از زندگی را آغاز کرده اند و به قولی نمی گذارد 
جامعه ســنتی هرآنچه که می خواهد را بر سرش آوار 
کند. اگر کمی به عقب برگردیم و به جامعه مردسالار 
گذشــته نگاه کوتاهی بیندازیم به خوبی مشــخص 
می شود که زنان با ســکوت خود راه را برای خشونت 
بیشتر هموار کرده اند. نمونه آن مردانی که به راحتی 
اقدام به قتل همسر یا فرزند خود می کنند یا زنانی که 

درمعرض انواع خشونت از جمله خشونت های لفظی، 
توهین و خشــونت روحی قرار می گیرند و باز سکوت 
می کنند. این موضوع آن قدر زیاد شد که از محیط خانه 
به محیط کار هم کشیده شد و زنان ما همواره مقهور 
مردانی می شدند که از عرف و شرم و خیلی چیزهای 
دیگر برای رسیدن به مقاصدشان استفاده می کردند. 
شاید ترک سکوت زنان در ایران تنها به دلیل جنبش 
metoo نبود، بلکه این جنبش مانند دانه ای بود که در 
ذهن نسل امروز کاشته شد تا او دیگر در برابر آسیب ها 
و خشونت ها سکوت نکند. به این خاطر که نسل امروز 
دیگر جامعه رادیکال دیروز را نمی پســندد و به نوعی 
نمی خواهد همیشه در ســایه ترس از بهره کشی های 
جنسی و خشونت قرار گیرد. شاید تولد این جنبش، آبی 
بود که بر سر خاطرات تلخ و خاک گرفته تاریخ گذشته 
ریخته شــد و بایگانی هایــی را از صندوقچه ذهن ها 
درآورد. تاریخچه ای که تا پیش از این هیچ کس جرئت 
بازگو کردن آن را نداشــت. جنبــش metoo درواقع 
جرقه ای بود که به انبار باروت تجربه های آزار هزاران زن 
زده شد تا آن ها دیگر از نام بردن آنچه برسرشان آمده 
نترسند. شکستن سکوت، اما از یک باور جمعی شروع 
شد؛ باوری که باعث شــد زنان جرئت پیدا کنند نام 
کسانی را افشا سازند که در پس قدرت توانسته بودند 
خوشان را به آن ها تحمیل کنند. درسی ارزشمند که 
نسل امروز به نسل گذشته می دهد. نسلی که با فریاد و 
 me too نه سکوت چهره خیلی ها را شناساند. درواقع
اعتراضی بود بر قدرتی نامشــروع که به زنان تحمیل 
می شد و آن ها سال ها در برابر آن سکوت کرده بودند و 

با این کار توانتسند نظارتی اجتماعی را خلق کنند که 
بتواند قوانین نادرست را در هم بشکند؛ عرفی که به غلط 
رواج یافته و به عنوان اهرمی برای تعرض به حقوق زنان 
شده است. به اعتقاد بســیاری از آسیب شناسان این 
جنبش در ایران اهمیت بیشتری دارد؛ به این علت که 
قوانین ناکارآمد و معلــول ایران نمی تواند رنجی که بر 
زنان ایران و خشونتی که آن ها متحمل می شوند را به 
درستی روایت کند و حق را در ترازوی عدالت بگذارد. 
اولین فیلمی هم که به همین مناسبت ساخته شد از 
پوران درخشنده بود که محدودیت های فکری نسل 

قبل را نشــان می داد یا فیلــم »فروشــنده« که به 
عقب گردهای ذهنی نســل متفکر تنه مــی زد. این 
روایت ها نشان می داد که بسیاری از کسانی که سکوت 
کرده اند در واقع به نظام دادرسی اعتماد نداشته اند یا به 
نوعی در انگاره و باوری بودند که احساس می کردند با 
گفتن چنین موضوعاتی دچار خشونتی ثانویه خواهند 

شــد یا در برخــورد با عــرف جامعه دچار مســائل 
پیچیده تری می شــوند. در چنین جامعه ای با چنین 
تفکراتی خشــونت به هر نوعی که باشد، در پس پرده 
پنهان خواهد ماند؛ چراکه تجاوزگران بدون هیچ ترسی 
از نقطه ضعف و خلئی که وجود دارد استفاده می کنند 
و انگشت اتهاماتشان را به سوی زنان نشانه می گیرند. 
بماند که در این رابطه پیام های جنسیت زده، خشونت 
جنســی پنهان تر از دیدگان عموم خواهــد بود زیرا 
متجاوزان آشکارا از این نقطه ضعف زنان در ایران خبر 
دارند و می دانند انگشــت اتهام قبل از هر چیز زن را 

نشانه می گیرد.
صرف ادعای تعرض و آزار جنسی اعتبار   

حقوقی ندارد
در همین رابطــه عبدالصمــد خرمشــاهی، وکیل 
دادگستری معتقد اســت: صرف ادعای تعرض و آزار 

جنسی اعتبار حقوقی ندارد. 
به گفته وی مسائلی که اکنون در فضای مجازی درباره 

تعرض و آزار جنسی مطرح می شود، فاقد اعتبار حقوقی 
و صرفاً ادعاســت و عده ای در این میان موج ســواری 
می کنند. او در گفت وگو با ایرنا اعــام کرده که ابتدا 
فردی ادعایی علیه یک هنرمند صاحب نام مطرح کرد 
و دیگران هم این موضــوع را ادامه دادند؛ اما به همین 
راحتی اعتبار افراد را نمی توان زیر سؤال برد. خرمشاهی 
با اشاره به اینکه شاید ادعای این افراد واقعیت داشته 
باشد، اما اگر نتوانند اثبات کنند، برای فرد مدعی جنبه 
کیفری دارد، می گوید: اگر این قضیه باب شود که هر 
کسی با دیگری غرضی دارد، ادعایی علیه او مطرح کند 
درنهایت تبعات منفی برای جامعه خواهد داشت. وی 
تاکید کرد: فردی بعد از چند ماه و چند ســال ادعایی 
مطرح می کند اما این ها صرفاً ادعاســت و قاضی هم 

قبول نمی کند.
به نظر وی، زنان باید از حقوق خود آگاه شوند؛ این در 
حالی است که اغلب زنان حوصله پیگیری در دادسرا 

را ندارند.

رسیدگیبهاهمالنهادها
درمقابلهباسقطجنین

مهر: رئیس شورای فرهنگی-اجتماعی زنان،درباره 
پیگیری شورای زنان درخصوص سقط جنین های 
غیرقانونی گفت: شورای زنان با کمک مجلس در 
حال پیگیری این موضوع است و کمیسیون اصل 
۹0 به موضوع ســقط جنین و مراکز غیرقانونی 
سقط ورود کرده است. در همین راستا نیز وزارت 
بهداشت، سازمان نظام پزشکی و معاونت درمان 
وزارت بهداشــت باید درخصوص کــم کاری در 
نظارت بر فعالیت مراکز غیرقانونی ســقط جنین 
پاسخ گو باشند. کبری خزعلی افزود: باهمکاری قوه 
قضائیه نیز در سال ۹5 و ۹۸ دادگاهی درخصوص 
مراکز سقط غیرقانونی داشتیم اما این بار به صورت 
جدی تر موضوع نظارت بر سقط جنین را پیگیری 

خواهیم کرد.

واکنشوزارتبهداشت
بهادعایمضرات»شیر«

شــهر خبر: مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه 
وزارت بهداشــت در واکنش به ادعای مضر بودن 
مصرف شــیر و لبنیات که در یکی از شبکه های 
تلویزیونی مطرح شد، ضمن رد این ادعا تاکید کرد: 
چنین اظهاراتی مغایر با سیاست های نظام سامت 
است و تضعیف سیاست های وزارت بهداشت برای 
سامت مردم را سبب می شــود. زهرا عبدللهی با 
انتقاد از عملکرد رسانه ملی در دعوت از افرادی با 
نام متخصص که به اظهارنظر پیرامون بهداشت، 
سامت و تغذیه می پردازند، گفت: فردی در یکی 
از شبکه های ســیما درمورد مضرات مصرف شیر 
و لبنیات و فواید مصــرف کله پاچه صحبت کرده 
است. این حرف های غیرکارشناسی و غلط مغایر با 

سیاست های نظام سامت کشور است.

اجرایطرحتوقفخودروها
پشتخطعابرپیاده

ایرنا: معاون ترافیکی پلیس راهور فاتب، از اجرای 
طرح توقف خودروها پشت خط عابر پیاده در سطح 
شهر تهران خبر داد. سرهنگ بهرام آبادی اظهار 
کرد: این طرح در تقاطع و محل هایی که رفت و آمد 
عابران زیاد است در حال اجراست و طی این طرح 
ماموران پلیس راهور، با اشاره به رانندگان به وسیله 
دست و راکت از آن ها می خواهند در پشت خطوط 
حک شــده مخصوص توقف خودروها و یا همان 
خطوط احترام به حقوق عابران پیاده توقف کنند تا 
عابران با خیال آسوده و راحت از تقاطع عبور کنند.

کوتاه از جامعه
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توزیع واکسن آنفلوآنزا از اواخر شهریورماهخانواده ها مجاز به انتخاب روش آموزش فرزندان خود هستند
تسنیم: علی باقرزاده گفت: تا وقتی در کشور واحدهای خدماتی و اداری تعطیل نشدند، مدرسه باز است؛ اما اگر خانواده تشخیص 
بدهد، می تواند از سرویس های خدماتی دیگری مثل آموزش مجازی استفاده کند. علی باقرزاده، رئیس مرکز هماهنگی حوزه 
وزارتی در برنامه سیمای خانواده شبکه یک سیما گفت: تلفیق کرونا و آموزش یکی از مسائل مهم تمام کشورهاست و ۹0درصد 
دانش آموزان دنیا از رفتن به مدرسه بازماندند و الان ۴0درصد کشورهایی که درگیر جدی با کرونا بودند توانستند تصمیمی برای 
بازگشایی بگیرند و ۶0 درصد به نتیجه ای نرسیدند. ما به خوبی آموزش های مجازی، آزمون پایه نهم و دوازدهم و آزمون سمپاد 
را برگزار کردیم. 15شهریور برخاف سال های گذشته، روز بازگشایی مدارس بوده و چالش ما این است که چگونه هم سامت را 

تضمین کنیم و هم آموزش را برقرار سازیم.

ایسنا: مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو، با اشاره به جزئیات نحوه توزیع و عرضه واکسن آنفلوآنزا در سال جاری 
گفت: هر فرد با مراجعه به داروخانه و با ارائه کارت ملی و ثبت کد ملی می تواند واکسن آنفلوآنزا را تهیه کند. حیدر محمدی، درباره 
وضعیت توزیع واکسن آنفلوآنزا گفت: تا قبل از پایان شهریورماه توزیع واکسن آنفلوآنزا را انجام می دهیم. تاش ما این است که تا 

پایان شهریورماه بخش اعظمی از واکسن ها را وارد کنیم و توزیع آن ها را انجام دهیم. 
وی با بیان اینکه بخشی از واکسن های آنفلوآنزا به کشور وارد شد، افزود: قصد داریم میزان واکسن هایی که به کشور وارد می شود 
بیشتر شود؛ واردات واکسن آنفلوآنزا بیشتر از کشورهای فرانسه، هلند، روسیه و... است. تزریق واکسن آنفلوآنزا برای گروه های 

پرخطر توصیه می شود.

شایدترکسکوتزناندرایرانتنها
بهدلیلجنبشmetooنبود،بلکهاین
جنبشماننددانهایبودکهدرذهن
نسلامروزکاشتهشدتااودیگردر
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